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În calitatea noastră de autori, am dori să mulţumim res-
pectuos domnului profesor Anatolie Vişnevschi şi doamnei 
doctor Veronica Cernit, pentru recenzia la articolul, dedicat 
subiectului medical inovaţional ştiinţific privind paramedi-
cina şi oportunităţile naţionale.  Acest comentariu vine să 
susţină necesitatea integrării unui sistem alternativ de asistenţă 
medicală calificată la nivel prespitalicesc.

Domnii recenzenţi pun accentul pe lipsa personalului me-
dical calificat (doctori) în regiunile rurale, atenţionând lipsa 
lui chiar şi în urbele relativ mari.  Totodată, domnii recenzenţi 
consideră binevenită constituirea serviciului de paramedici 
în Republica Moldova în calitate de ajutor prespitalicesc al 
medicilor de urgenţă şi/sau ca echipe separate în cadrul altor 
servicii deja existente, cum ar fi pompierii şi poliţia, la bază 
stând modelul canadian de organizare a acestora.

Considerând această propunere drept una demnă de a fi 
examinată, totodată ne exprimăm unele rezerve faţă de ea, 
temerile noastre fiind bazate pe argumente solide.

În opinia noastră, serviciul de paramedici ar trebui să 
fie unul separat şi unic la nivel prespitalicesc, iar medicii de 
urgenţă, care activează astăzi pe ambulanţe, ar trebui să-şi 
desfăşoare activitatea în cadrul departamentelor de urgenţă, 
parte inseparabilă a spitalelor, conform modelului anglosaxon.

De asemenea, considerăm că modelul canadian de formare 
a grupurilor de paramedici, descris de recenzenţi, care paralel 
vor fi specialişti şi în alte domenii, cum ar fi pompierii şi po-

liţia, nu este actual în RM din cauză că acest nivel este mult 
prea avansat, iar noi trebuie să ne axăm pe formarea nivelului 
universitar de profesionişti şi integrarea deplină a acestora în 
sistemul medicinii de urgenţă.

Totodată, Hotărârea Guvernului RM, adoptată recent, 
care stabileşte un parteneriat public-privat în domeniul me-
dicinii de urgenţă pe 25 de ani, impune reforme profunde şi 
costisitoare în domeniu, atât investiţionale, cât şi profesionale.

În concluzie, ne bucură faptul că comunitatea ştiinţifico-
medicală a reacţionat prompt la problema, propusă pentru 
analiză, făcând propuneri concrete, venind cu viziuni actuale 
şi oportune.

Ne exprimăm convingerea că acest schimb de opinii, acest 
dialog ştiinţific formează platforma conceptuală pentru refor-
marea serviciului de urgenţă al Republicii Moldova în vederea 
modernizării lui în conformitate cu cele mai înalte standarde 
medicale mondiale.
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